
Torsdag den 17. juli 2014Side 8

FOKUS PÅ DRIFTSØKONOMI

Bankerne afviser at  
være for tilbageholdende  
med at lukke bedrifter
Nationalbankens og 
Videncentret for Land-
brugs opfordring til at 
lukke bedrifterne med 
uholdbar økonomi bli-
ver mødt med en kold 
skulder af bankernes 
brancheorganisation, 
Finansrådet. - Der er 
en opgave i at forsøge 
at få vendt udvik-
lingen, lyder det fra 
erhvervspolitisk konsu-
lent i rådet.

AF MORTEN IPSEN

Nationalbanken og Vi-
dencentret for Land-

brug har kritiseret, at ban-
kerne er for tilbageholdende 
med at lukke bedrifter med 
uholdbar økonomi, men det 
er erhvervspolitisk konsu-
lent i branchernes branche-
organisation, Finansrådet, 
Sine Worm Jensen, ikke enig 
i:

- Jeg mener ikke, at det her 
er en sektorproblemstilling. 
Jeg mener, at det skal afgø-
res i den konkrete situation, 
hvad der er rigtigt for land-
manden. Landbruget har fået 
et bedre bytteforhold inden 
for de senere år, og det giver 
en mulighed for, at man kan 
vende udviklingen. Og den 
chance synes bankerne, at 
den enkelte landmand skal 
have, hvis der er grobund for 
det i hver enkelt situation, 
siger Sine Worm Jensen.

Nationalbanken skriver i 
en delrapport i bankens se-
neste kvartalsrapport, at det 
er nødvendigt, at institutter-
ne realiserer tabene og luk-
ker bedrifter med uholdbar 
driftsøkonomi »for at sikre en 
samfundsmæssig bedre resur-
seanvendelse og styrke indtje-
ningen i landbruget«. 

Afviser passivitet
En lukning af bedrifterne får 
opbakning fra erhvervsøko-
nomisk chef i Videncentret for 
Landbrug, Klaus Kaiser.

- Det er en rigtig god idé for 
både den enkelte landmand 
og for landbruget som helhed, 
hvis bedrifter med uholdbar 
økonomi bliver lukket ned, 
lød det fra Klaus Kaiser i Ef-

fektivt Landbrug, da Natio-
nalbank-rapporten udkom 
for nylig.

Klaus Kaiser skønner, at der 
er 7-800 landbrug, der er ud-
sigtsløse at holde liv i, men 
som institutterne tilsynela-
dende ikke har travlt med at 
lukke, blandt andet fordi de 
ikke vil tage deres tab.  

Sine Worm Jensen, erhvervs-
politisk konsulent i Finans-
rådet, afviser, at bankerne 
ønsker at lade bedrifter køre 
videre, som burde lukkes. 

- Hvis banken vurderer, 
at der ikke er nogen chance 
overhovedet for at vende den 
negative udvikling, så tager 
banken en alvorlig snak med 
landmanden herom. Men 
det, man bare skal huske på, 
er, at hvis man vælger at luk-
ke et landbrug ned, så har 
det store konsekvenser for 
landmanden, så derfor skal 
man selvfølgelig tage de her 
beslutninger med respekt for 

landmandens situation, siger 
Sine Worm Jensen.

Skal være 
nogen til at overtage
Så med andre ord ønsker I 
ikke at vurdere, om det ville 
være bedst for både samfun-
det og landbrugets indtje-
ning, hvis de her bedrifter 
blev lukket, som national-
bankdirektøren siger?

- Det vil være noget vold-
somt, hvis der pludselig blev 
sat 6-700 bedrifter til salg. Det 
tror jeg ikke er i landbrugets 
interesse. Jeg vil dog ikke va-
lidere, om der vitterligt er tale 
om 6-700 bedrifter, det har 
jeg ikke mulighed for, under-
streger Sine Worm Jensen, og 
tilføjer: 

- Men nogen af de her land-
brug er jo også sat til salg, der 
er bare ikke fundet en køber 
endnu. 

Vi er vel alle enige om, at be-

drifterne ikke skal lukkes ned 
fra den ene dag til den anden, 
men at det skal ske i et tempo, 
så ejendomsmarkedet ikke 
ramler, og så de pågældende 
landmænd bliver behandlet 
med respekt? 

- Jo, men det er også en in-
teresse for landbruget, at man 
finder en landmand, der kan 
overtage bedriften med dyr og 
det hele. Det er de løsninger, 

vi forsøger at arbejde på. Men 
hvis landmanden vælger at 
lukke ned og aflevere nøgler-
ne, så finder banken altid en, 
der midlertidigt kan overtage 
bedriften. 

Skal afgøres individuelt
Er Finansrådet enig i, at 
bedrifter med uholdbar øko-
nomi skal lukkes på sigt?

- Hvis det ikke er muligt for 

landmanden at vende den 
negative udvikling, så er det 
klart, at så kan man komme 
til et punkt, hvor det ikke er 
muligt at fortsætte, og så skal 
bedriften lukkes, og der skal 
findes en ny mand på bedrif-
ten. 

- Men det er ikke et problem, 
der kan løses på sektorniveau. 
Det er noget, du må gå ind og 
afgøre i hver enkelt situation, 
hvornår dét nu er konklusio-
nen, og hvornår det så viser 
sig, at man faktisk har mulig-
hed for at vende udviklingen.

Men det er altså korrekt set af 
nationalbankdirektøren, at 
de her bedrifter bør lukkes?

- Nej, det jeg siger, er, at man 
i de her situationer, hvor man 
har en svær økonomisk situ-
ation, og man anser, at der er 
en chance for, at udviklingen 
kan vendes, så skal landman-
den også have mulighed for at 
vende udviklingen. Men hvis 
banken er overbevist om, at 
der ikke er nogen fremtid, så er 
der jo ikke andre muligheder 
end at lukke bedriften. 

Udvikling skal vendes
Har Finansrådet tal på, hvor 
mange landbrug der har en 
uholdbar økonomi?

- Nej, det har vi ikke. Der 
er en gruppe, som helt klart 
har nogle svære udfordringer. 
Men der er også en enorm stor 
spredning i resultaterne inden 
for landbruget. Der er en tred-
jedel, som virkeligt har nogle 
rigtig gode resultater. Og det er 
jo det, der er hele opgaven – og 
særligt fra landbrugets organi-
sationers side – at få løftet den 
her dårlige tredjedel og se, om 
man kan få løftet nogle af dem 
ud, så de kan være mere effek-
tive. Og det er klart, at viser det 
sig så, at der er nogle, man ikke 
kan løfte, så må man drage en 
konklusion på baggrund af 
dét. Men der er i hvert fald en 
opgave i at forsøge at få vendt 
udviklingen.

Hvornår kan man sige, at 
en bedrift har en uholdbar 
økonomi?

 - En uholdbar økonomi er 
generelt, hvis bedriften har 
en negativ indtjening over en 
længere periode, og der ikke 
ses en ændring i den udvik-
ling, selvom der er forbedrede 
økonomiske konjunkturer. 

- Men det er en konkret vur-
dering i den enkelte situation. 
Du kan ikke sætte det her på 
en formel og lægge ud på alle 
bedrifter. Det tror jeg, man vil-
le gøre meget forkert i. 

- Og der er jo heller ikke no-
get quick fix i at få nedbragt 
landbrugets gæld. Det vil jo 
tage en lang periode. Og derfor 
er det, at det er relevant også 
at tale om i den her sammen-
hæng, om landbruget har nog-
le gode rammevilkår, der giver 

Bankerne ønsker ikke at lade bedrifter køre videre, som burde lukkes, siger Sine Worm Jensen, erhvervspolitisk konsulent i Finansrådet, til 
kritikken af, at bankerne holder bedrifter med uholdbar økonomi kørende. (Foto: Colourbox)

- Der er spørgsmålet så, 
hvor lang en periode skal 
landmanden have til at 
vende udviklingen, og det 
vil være en individuel vur-
dering i hver situation

SINE WORM JENSEN, ERHVERVSPOLITISK 
KONSULENT, FINANSRÅDET

http://europa.eu/legislation_summaries/agriculture/general_framework/l60032_en.htm
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Bankerne:

Få fokus på dine risici
Landmændenes mas-
sive brug af variabelt 
forrentede lån giver en 
høj rentefølsomhed, 
som bør håndteres med 
risikostyring, lyder 
anbefalingen fra ban-
kernes organisation 
Finansrådet.

At landmændene næ-
sten udelukkende har 

lån med variabel rente, vækker 
bekymring i bankernes bran-
cheorganisation, Finansrådet. 

I dag tegner de variabelt 
forrentede lån sig for knap 90 
procent af alle realkreditlåne-
ne til landbruget, hvilket har 
givet erhvervet relativt lave 
finansieringsomkostninger 
igennem mange år.

Cheføkonom i Finansrådet, 
Niels Storm Stenbæk, aner-
kender i en pressemeddelelse, 
at lånene har givet nogle be-
drifter et tiltrængt økonomisk 
råderum. 

- Det er imidlertid vigtigt, at 
den enkelte landmand er be-
vidst om den finansielle risiko, 

som han er eksponeret mod. 
Ingen ved, hvordan renten vil 
udvikle sig, men derfor kan det 

alligevel være en god idé for 
nogle landmænd at omlægge 
sit lån eller dele heraf til lån 

med en længere løbetid eller 
til lån med fast rente, vurderer 
Niels Storm Stenbæk.

Normal rente koster
Han peger på, at renteni-
veauet er meget lavt for ti-
den, og når det bliver nor-
maliseret, kan det presse 
erhvervets indtjening, fordi 
gælden er så stor – gennem 
det seneste årti har landbru-
get næsten fordoblet sekto-
rens gæld, så den nu er oppe 
på 350 milliarder kroner. 
Med den massive brug af lån 
med variabel rente gør det, 
at landbruget som helhed er 
meget følsom over for æn-
dringer i renten, understre-
ger cheføkonomen. 

Beregninger fra National-
banken peger på, at rente-
stigninger især vil ramme 
landbrug med en lav soliditet 
og negativ indtjening, hvilket 
ifølge Finansrådets cheføko-

nom synliggør behovet for 
risikostyring.

- Der er i det hele taget brug 
for at arbejde mere syste-
matisk med risici inden for 
landbruget. Her tænker jeg 
ikke kun på rentefølsomhed, 
men også følsomhed over for 
udsving i inputpriser, afreg-
ningspriser osv., anfører Niels 
Storm Stenbæk.

Forslag til landbruget
Niels Storm Stenbæk foreslår, 
at landmændenes driftsregn-
skaber bliver suppleret med 
en analyse, som indeholder 
følsomhedsberegninger på de 
fem mest relevante risikofak-
torer på den enkelte bedrift.

- Det vil øge bevidstheden 
om de risici, som den enkel-
te landmand er omgærdet af, 
og kan være en god start til at 
begynde at arbejde med risi-
kostyring på, siger han.

mip

Niels Storm Stenbæk, der er cheføkonom i Finansrådet, foreslår, at landmændenes driftsregnskaber 
bliver suppleret med en analyse, som indeholder følsomhedsberegninger på de fem mest relevante 
risikofaktorer på den enkelte bedrift.

Landmanden får både 
højere rente og kre-
ditomkostninger, hvis 
han forsøger at ned-
bringe sin risiko ved 
at lægge om til et fast 
lån, lyder kommen-
taren til Finansrådets 
udmeldinger fra Klaus 
Kaiser, erhvervsøkono-
misk chef i Videncen-
tret for Landbrug.

Lad landmandens kre-
ditomkostninger af-

spejle hans finansielle risiko. 
Sådan lyder kommentaren 
fra Klaus Kaiser, erhvervs-
økonomisk chef i Videncen-
tret for Landbrug, til presse-
meddelelsen fra bankernes 
brancheorganisation, Fi-
nansrådet.

I meddelelsen gør Finans-
rådet opmærksom på land-
brugets eksponering over for 
stigende renter, idet cirka 90 
procent af gælden på cirka 360 
milliarder kroner er optaget i 
lån med variabel rente. 

Samtidig ønsker Finansrå-
det, at landbruget begynder 

at arbejde mere systematisk 
med risikostyring, og at land-
mændenes driftsregnskaber 
suppleres med følsomheds-
beregninger.

Årsagen til, at variabelt for-
rentede lån fortsat er klart 
dominerende i landbruget, er 
imidlertid ikke kun et spørgs-
mål om manglende risikosty-
ring. Det er i højere grad et 
spørgsmål om en trængt øko-
nomi hos mange landmænd, 
vurderer Klaus Kaiser. 

Redskaberne er i brug
- Det er korrekt, at både 
banker og landbrugsvirk-
somheder for nogle år tilba-
ge forsømte at forholde sig 
tilstrækkeligt til risiko. Efter 

finanskrisen har både den 
finansielle sektor og land-
bruget dog arbejdet inten-
sivt med risikostyring. De 
systemer til følsomhedsbe-
regninger i landmændenes 
regnskaber, som Finansrådet 
efterlyser, er allerede udvik-
let og i brug hos de fleste 
landmænd. Finanskrisen 
har højnet risikobevidsthe-
den for os alle, og bankerne 
og landbruget bør fortsat ar-
bejde sammen om at holde 
dette fokus og udvikle risi-
kostyringen yderligere, siger 
Klaus Kaiser.

Han gør opmærksom på, at 
selv med det nye 30-årige su-
perlån med 2,5 pct. kuponren-
te, er der stadig cirka 2 procent 

i renteforskel mellem fast og 
variabel rente. 

For en gennemsnitlig land-
brugsvirksomhed betyder det 
en forskel på bundlinjen på 
op mod 400.000 kroner. Det 
skal ses i forhold til, at Viden-
centret for Landbrugs seneste 
prognose forudsiger et over-
skud for en gennemsnitlig be-
drift omkring 560.000 kroner 
i 2014. 

Overskud ville forsvinde
- Siden er Ruslands import-
forbud af fødevarer fra EU 
kommet til, og hvis vi i den-
ne situation skulle omlægge 
landbrugets gæld til fast ren-
te, vil hele overskuddet i 2014 
være væk. 

- Så det efterlyste fokus på 
risikostyring er nødvendigt, 
men ikke tilstrækkeligt, hvis 
landbrugets risiko skal ned-

bringes. Indtjeningen skal 
også forbedres, siger Klaus 
Kaiser.

Han understreger behovet 
for, at den finansielle sektor 
spiller en konstruktiv rolle i 
arbejdet med at skabe intelli-
gente og holdbare løsninger.

- Som det er nu, bliver virk-
somhederne straffet med 
højere bidragssatser og ren-
temarginaler, hvis de om-
lægger fra lån med variabel 
rente til fastrentelån, fordi 
indtjeningen forringes. Så 
virksomheden får både en 
renteforhøjelse og en stigning 
i kreditomkostningerne. 

Savner belønning
- I virkeligheden burde den 
finansielle sektor belønne 
virksomheden for at nedbrin-
ge risikoen, så virksomhedens 
øgede renteudgifter delvist 
kompenseres af lavere kre-
ditomkostninger. Det kunne 
i langt højere grad motivere 
landmændene til at nedbrin-
ge risikoen til gavn for både 
landbruget og den finansielle 
sektor, siger Klaus Kaiser.

mip

Videncentret:
Landmænd straffes for at nedbringe risici

Den finansielle sektor bør reducere kreditomkostningerne, når land-
mændene nedbringer risikoen, mener erhvervsøkonomisk chef i Vi-
dencentret for Landbrug, Klaus Kaiser.

- Der er i det hele taget 
brug for at arbejde mere 
systematisk med risici  
inden for landbruget

NIELS STORM STENBÆK,  
CHEFØKONOM, FINANSRÅDET

- De systemer, som 
Finansrådet efterlyser,  
er allerede i brug hos  
de fleste landmænd

KLAUS KAISER, ERHVERVSØKONOMISK 
CHEF, VIDENCENTRET FOR LANDBRUG
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mulighed for, at landmænde-
ne kan løfte indtjeningen. Det 
er meget vigtigt at holde fokus 
på.

Forbedret bytteforhold
Klaus Kaiser mener, at ban-
kerne tilsyneladende er for 
tilbageholdende med at lukke 
bedrifterne med uholdbar 
økonomi. Skal tempoet sættes 
op?

- Det, jeg hører fra mine 
medlemmer er, at når man er 
overbevist om, at det ikke er 
muligt at fortsætte, så vælger 
man at lukke bedriften ned. 
Men samtidig hører jeg også, 
at der er et forbedret byttefor-
hold, og derfor er det nu, at der 
er en god mulighed for at få 
vendt udviklingen, siger Sine 
Worm Jensen.

Klaus Kaiser mener, at hvis 
ineffektive landmænd med 
høj gæld og uden udsigt til 
nogensinde at få en rentabel 
virksomhed blev hjulpet ud 

af erhvervet på en anstændig 
måde, kunne det lette land-
brugserhvervets tunge gælds-
byrde, og man kunne samtidig 
undgå risikoen for, at landbru-
gene trækker ned i kreditvur-
deringen af hele sektoren. 

Uanstændig passivitet
Den erhvervsøkonomiske 
chef mener desuden, at det er 
uanstændigt at lade landman-
den gå for lud og koldt vand 
og en evig trussel om lukning 
af bedriften hængende over 
hovedet. 

Bankerne er imidlertid til-
bageholdende, blandt andet 
i håb om på et senere tids-
punkt at kunne realisere de 
pågældende bedrifter med et 
mindre tab end forventet, så 
de kan tilbageføre nedskriv-
ninger. I venteperioden får 
banken ifølge den erhvervs-
økonomiske chef ofte en del 
af renterne og afdragene som 
indtægt.

Sine Worm Jensen:
- Vi anerkender fuldstæn-

dig, at der er en gruppe land-
mænd, som sidder i en svær 
økonomisk situation. Og der 
er spørgsmålet så, hvor lang 
en periode skal landmanden 
have til at vende udviklingen, 
og det vil være en individuel 
vurdering i hver situation. 

Ikke tydelige nok
Klaus Kaiser siger, at nogle 
gange kommer meldingen 
om, at der er fundet en ny ejer, 
og at bedriften skal tvangs-
sælges, som en overraskelse 
for landmanden?

- Det må ikke komme som 
en overraskelse for landman-
den. Men hvis landmanden 
måske har skyklapper på og 
har svært ved at se realistisk 
på sin egen situation, så er det 
også vigtigt, at han har en råd-
giver, der er udfordrende, og 
som tør tage en alvorlig snak 
med landmanden. 

- Og der har landbrugets or-
ganisationer også en rolle at 
spille. For eksempel ved at op-
lyse landmanden om, hvilke 
muligheder han har, og hvilket 
liv han kan få bagefter. Men 
selvfølgelig skal banken også 
være eksplicit omkring de vur-
deringer, som den nu har af 
landmandens økonomi. 

Bankerne har allerede ned-
skrevet betydelige beløb på 
mange landbrug. Kunne man 
ikke tage de penge og give 
landmændene midler til at 
investere og bringe sig ud af 
krisen på den måde?

- Hvis der kommer en land-
mand og vil investere, så er 
jeg ret sikker på, at bankerne 
generelt er positive over for 
det, hvis det er en økonomisk 
holdbar investering.

morten@effektivtlandbrug.dk
telefon 63 38 25 33

- Bankerne har måske hen-
sat tab på de bedrifter i 
forvejen. Nogle af de hen-
sættelser kunne de godt 
bruge til lidt konstruktivt 
at finde en løsning, der 
kan få økonomien på fode 
igen på bedriften. 

NIELS PETER RAVNSBORG,  
DIREKTØR, AGROVI

Banken ønsker ikke at lade en bedrift køre videre, hvis banken ikke 
selv tror på, at der er nogen fremtid for den, fastslår erhvervspoli-
tisk konsulent i Finansrådet, Sine Worm Jensen, efter at bankerne 
er blevet kritiseret for at være for tilbageholdende med at lukke 
bedrifter med uholdbar økonomi.

Institutterne holder sig 
for meget tilbage. De 
er blandt andet ikke 
risikovillige nok til 
at bakke op om unge 
landmænd, mener 
landboforeningsdirek-
tør, der er bekymret for 
landbrugets genera-
tionsskifte og produk-
tion.

Direktør i Agrovi Nord-
sjællands Landbofor-

ening, Niels Peter Ravnsborg, 
er enig med erhvervsøkono-
misk chef i Videncentret for 
Landbrug, Klaus Kaiser, i, at 
bankerne forholder sig for 
passivt over for bedrifterne 
med uholdbar økonomi. 

- Jeg savner nogle ordent-
lige, konstruktive løsninger. 
Der har været en lang perio-
de, hvor der ikke er sket noget 
som helst, og hvor pengeinsti-
tutterne har prøvet at se, hvor 

mange penge de kunne presse 
penge ud af bedrifterne uden 
at påtage sig det tab, som de 
egentlig måske endda har sat 
hen til, siger Niels Peter Ravns-
borg, og tilføjer:

- Jeg er enig i, at man skal til-
stræbe en fælles løsning mel-
lem landmand, institut og råd-
giver, men vi har generelt ikke 
set, at man har villet gå ind i 
nogle konstruktive løsninger.

For lidt risikovillighed
I de tilfælde, hvor banken så 
handler og lukker en bedrift, 
er det ofte så som så med de 
konstruktive løsninger, mener 
Niels Peter Ravnsborg.

- Selvom der findes nogle 
unge, dygtige landmænd, som 
godt kunne udvikle en bedrift, 
så vælger man ofte at afhænde 
de her bedrifter til eksisteren-
de landmænd. Det gør, at man 
skubber problemerne foran 
sig, så man får sværere ved at 
få en ny generation af unge 

landmænd, der kan overtage 
alle de her endnu større be-
drifter. Der er ikke noget risi-
kovillighed til at bakke op om 
unge landmænd.

Hvad er hovedproblemet i alt 
det her?

- Det er et manglende ge-
nerationsskifte i erhvervet, 
og så synes, jeg, at hele ud-
viklingspotentialet i dansk 
landbrug ikke bliver udfordret 
godt nok til at bidrage til vores 
samfundsøkonomi, siger Niels 
Peter Ravnsborg.

Han tilføjer:
- Jeg er ikke nødvendigvis 

tilhænger af, at man bare 
skal skære en masse gæld af 

og lade folk fortsætte på be-
drifterne, og jeg er heller ikke 
specielt tilhænger af, at man 
for enhver skyld bare skal af-
vikle bedrifterne og få en ny 
mand på. Men jeg synes der 
er mange flere løsninger end 
bare skære gæld af, som det 
ikke altid har været så nemt at 
komme igennem med. 

- Det kunne for eksempel 
være, hvis pengeinstituttet til-
bød en rentehenstand i stedet 
for at sætte en rente på både 
8 og 10 procent på nogle, der 
i forvejen har svært ved at få 
økonomien til at hænge sam-
men. Så kunne man sige, at så 
tjente pengeinstituttet ikke på 
det, men det sætter heller ikke 

til. Og så kunne den likviditet, 
der blev skabt, bruges til at af-
vikle gæld. 

- Så kunne man sige, at en 
sådan løsning måske er lidt 
udsigtsløs for den enkelte 
landmand, men langt de fleste 
har den holdning, at de gerne 
vil betale gælden tilbage. Men 
de bliver lidt demotiveret af, at 
de så derforuden skal betale 
en meget høj rente, som giver 
dem en dårligere økonomi og 
forringer deres muligheder for 
at servicere deres gæld. 

Forgældede bedrifter
I andre tilfælde truer banker-
nes passivitet effektive be-
drifters overlevelseschancer, 

mener Niels Peter Ravnsborg.
- Pengeinstitutterne er gene-

relt for tilbageholdende med 
at give midler til de nødven-
dige investeringer, som det 
kræves, for at disse bedrifter 
kan overleve, siger han.

I disse tilfælde savner Niels 
Peter Ravnsborg desuden, at 
bankerne i højere grad skaber 
nogle rammer, så den pågæl-
dende landmand kan udvikle 
sin bedrift. 

- Bankerne har måske hen-
sat tab på de bedrifter i forve-
jen. Nogle af de hensættelser 
kunne de godt bruge til lidt 
konstruktivt at finde en løs-
ning, der kan få økonomien på 
fode igen på bedriften. 

For lav værdisætning
Desværre bliver mange land-
brugsbygninger ifølge direk-
tøren værdisat for lavt (som 
følge af krav fra Finanstilsy-
net, red.), hvilket går ud over 
landmandens muligheder for 
at låne. 

- Jeg har kendskab til et 
landbrug, hvor landmanden 
producerer 34 grise pr. årsso 
i bygninger, der er værdisat til 
0 kroner, fordi de er over 12 
år gamle. Dette medfører en 
alt for snærende begrænsning 
af landmandens muligheder 
for at udvikle bedriften. Jeg er 
helt overbevist om, at sådanne 
bygninger har en værdi, siger 
Niels Peter Ravnsborg.

Agrovi har 2.000 landbrug 
som kunder. 

morten@effektivtlandbrug.dk
telefon 63 38 25 33

Savner handling fra bankernes side

- Jeg er enig i, at man skal tilstræbe en fælles løsning mellem landmand, institut og rådgiver, men vi 
har generelt ikke set, at man har villet gå ind i nogle konstruktive løsninger, siger direktør i Agrovi – 
Nordsjællands Landboforening, Niels Peter Ravnsborg. 


